
 

Referat fra  sundhedsudvalget i Region Syddanmark tirsdag 25. april 2023 kl. 10.00 – ca. 14.00 

Sundhedshuset Fredericia Dronningensgade 97, 7000 Fredericia 

 
Tilstede: Jytte Elkjær Hedegaard, Jenny Bech, Ruth Toft, Finn Kyed, Peter Enevold, Steen Kabel, Michael Gyl-
ling Nielsen 
 og Kaj Andersen 

Afbud fra: Peter Ried og Käthe Rasmussen. Vi mangler et medlem fra distrikt 5 

1 Rundvisning på Sundhedshuset i Fre-
dericia 

En imponerende rundvisning med fortælling om Sund-
hedshuset og de mange funktioner der er samlet, 
kommunale, regionale og private aktører. Et meget 
spændende hus. 

2 Godkendelse af dagsordenen for 25. 
april 2023 

Godkendt 

3 Godkendelse af referat fra 15. decem-
ber 2022 

Godkendt 

4 Aktuelt siden sidste møde 
Status over patientinddragelsesudval-
get og sundhedsklyngerne 
Sundhedsbrugerrådet 

Kaj orienterede: Det er kun lykkedes at få en ÆS re-
præsentant med i den ene af de 4 syddanske sund-
hedsklynger, Kaj er med i Sundhedsklynge Liliabælt. 
Der er fra ledelsen meget opmærksomhed på at ind-
drage PIU medlemmer i arbejdet med sundhedsklyn-
gerne. 
Sundhedsbrugerrådet har afgivet høringssvar vedr. 
ungdomspsykiatrien og indsats vedr. lænde-rygpro-
blemer. 

5 Sundhedsstrukturkommisionen. Hvad 
ved vi om nedsættelsen af kommissio-
nen, og hvordan bliver vi inddraget i ar-
bejdet? Hvilke mærkesager vil Ældre 
Sagen lægge vægt på? Steen Kabel ori-
enterer. april 

Steen orienterede: Sundhedsstrukturkommissionen 
har bl.a. fokus på samspillet mellem region, kommu-
ner og privat praksis. Det sammenhængende sund-
hedsvæsen,  med patienten i centrum, høj kvalitet, 
lighed, patientrettigheder og brug af privat private ak-
tører. 
Spørgsmål om det vil medføre nedlæggelse af regio-
nerne ? 
Uanset resultatet vil det givetvis medføre øget fokus 
på det ældrepolitiske arbejde i ÆS. 

6 Ældreloven – Hvad er status nu? Steen 
Kabel orienterer 

Jenny orienterede om ældreminister Mette Kierkg-
aards besøg hos ÆS i Esbjerg kommune. Mødet blev 
afholdt efter ønske fra ældreministeren og blev holdt 
17.4.  
De tre bestyrelser (Bramming, Esbjerg og Ribe) var til 
stede og fik lejlighed til at ”berige” ministeren med 
forskellige fokus område. Ønske fra ministeren om at 
mødes igen når arbejdet med ældreloven er længere 
fremme.  

7. Aftale om fortsat brug af den private 
kapacitet på sundhedsområdet (aftale 
11.02.2023) 
Aftale om akutplan, der skal nedbringe 
ventetiderne, robustgøre akutmodta-
gelserne og løfte aktiviteter og produk-
tiviteten på sygehusene (aftale 
23.02.2023) 
Er de 2 mia. som følger med dette forlig 
til 2024 tilstrækkelig? 

Steen: Akutplanen er en nødløsning med henblik på at 
forhindre at sundhedsvæsnet bryder sammen. Inde-
holder bl.a. ekstra honorering, øget brug af uden-
landsk arbejdskraft, brug af seniorer, 72 timers be-
handlingsansvar, øget anvendelse af private aktører. 
ÆS er bekymret over forlængelse af behandlingsga-
rantien, men positiv overfor øget brug af udenlandsk 
arbejdskraft. 



Hvad er Ældre Sagens holdning til 
dette? Skal vi lokalt gå ud med presse 
om dette? 
 

8 Eventuelt andre aktiviteter i 2023 
I 2022 anvendte vi kun I alt kr.: 8.396 af 
de 50.000 kr.  

Enighed om at arrangere en temadag ”Samspillet i 
sundhedssektoren” med deltagelse af ældreministe-
ren og repræsentanter fra region, kommuner og al-
men praksis. 
Jenny forsøger at få en aftale med Mette Kierkgaard 
om deltagelse en mandag i september. Når der (for-
håbentlig) foreligger tilsagn fra Mette, orienteres alle 
om datoen og Steen forsøger at få aftaler med repræ-
sentanter for de tre aktører (i ”Bermuda trekanten”) . 
 
OBS: Alle bidrager med ideer til temadagen. 
 
 (Jenny: forslag til titel ”Samspillet i sundhedssektoren 
med fokus på ældreområdet”) 

9 Næste møde:  8. juni kl . 10.00 i Middelfart, derefter 4. september og 
29. november. 

10 Evt. Jytte orienterede om et offentligt møde den 15. maj i 
Vejle om besparelser på ældreområdet. 

 

Med venlig hilsen 

Jenny Beck 28.4.2023 

 

 


